
A Városvédő és –Szépítő Egyesület elnökségének beszámolója 
a 2012. évben végzett munkáról 

 
(Elhangzott 2013. február 22-én (pénteken) 16 órakor kezdődő egyesületi beszámoló 

közgyűlésen a Piculás Civilházban) 
 
Tisztelt Egyesületi Tagok! Kedves Városvédő Társaim! Tisztelt Vendégeink! 
 
Az elnökség nevében szeretettel köszöntöm Önöket. Külön köszöntöm Kecze István 
polgármester urat – egyesületünk tagját - valamint, a civil szervezetek képviselőit, 
partnereinket, a túrkevei, martfűi társegyesületeink képviselőit. Köszönöm, hogy elfogadták 
meghívásomat a közgyűlésre. 
 
Beszámolóm megtartása előtt szomorú kötelességnek kell eleget tennem. El kell mondanom, 
hogy ebben az évben elhunyt egyesületünk tagja: Kóré Sándorné. Kérem, emlékezzünk rá 1 
perces néma felállással. 
Köszönöm! Kérem, emlékét jegyzőkönyvünkben is örökítsük meg. 
 
A 2012-re tervezett munka elvégzését – az előző évekhez hasonlóan - sikeresnek mondhatom. 
Egyesületünk tagsága tevékeny, szívesen vállal feladatot, az elnökség tagjai rugalmasan végzik 
munkájukat. Közös tevékenységünk teszi eredményessé és sikeressé egyesületünk működését.  
 
A munka egész évben folyamatos volt, a tervezett feladatokat kivétel nélkül elvégeztük: 

 
- az elnökség 5 alkalommal (mindig határozatképesen) ülésezett, tagjai és a 

munkacsoportok vezetői folyamatosan találkoztak egymással a meghatározott feladatok 
szervezése és lebonyolítása érdekében, 

- az ellenőrző bizottság saját beosztás szerint tartotta üléseit, a pénztárossal és az 
elnökséggel rugalmasan együttműködött és a szükséges módon segítséget nyújtott, 

- a Nagykun Kisújszállásért Alapítvány Kuratóriuma saját munkaterv szerint ülésezett.  
 
Jelenleg közösségünknek 146 fő magánszemély és 3 jogi személyiségű tagja van. 2 tagnak 
(ismeretlen lakcíme, nyilatkozat hiánya miatt) bizonytalan a tagsága, 1 tag kilépett, viszont 
nagy öröm, hogy az év folyamán 3, ebben az évben pedig már 1 új tag került felvételre: 
Jónás Károlyné, Kürti János, Víghné Horváth Ilona, Szöllősy Gábor. Szeretettel köszöntjük 
őket. 
Kérem az új tagokat, amennyiben jelen vannak, álljanak fel had lássuk őket. Egyben kérem 
tagtársainkat keressük, vonjuk be őket munkáink elvégzése során, hogy minél hamarabb 
megtalálják a hozzájuk legközelebb álló tevékenységet, ezzel elősegítve közösségünkbe történő 
beilleszkedésüket. 
 
Örömmel számolok be arról is, hogy egyesületünk tagjai közül többen is elismerésben 
részesültek az elmúlt időszakban: Monoki Kálmánné a Magyar Kultúra Lovagja megtisztelő 
címet, Tóth Tünde a Jász-Nagykun-Szolnok Megye Művészetéért Díjat, Dr. Ducza Lajos 
egyesületünk tiszteletbeli elnöke a Város és Faluvédők Szövetsége Podmaniczky-díját kapta 
meg és vehette át a tavalyi évben. Ö Tóth Lajosné pedig a múlt hónapban szintén a Magyar 
Kultúra Lovagja megtisztelő címet nyerte el a Magyar Kultúra Napja alkalmából. (Többek között 
Böjte Csabával együtt, a Hagyományok Házában 2013.01.19.) Gratulálunk az elismerésekhez! 
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Egyesületünk sikeres működésében, a vállalt feladatok teljesítésében nagy segítségünkre 
vannak évek óta a város civil szervezetei, a közművelődési intézmények, az iskolák, a kft-k, 
cégek munkatársai, akik főleg egyesületi tagjainkon keresztül segítik munkánkat, jelentős 
segítőnk az önkormányzat, valamint a vállalkozók és városunk lakói is. 
 
Tervezett feladataink teljesüléséről már olvashattak a Közhasznúsági jelentésben, ennek 
ellenére engedjék meg, hogy tartalmas és szerteágazó munkánkból részletesebben ismertessek 
néhányat: 
 
1. Az Illéssy-Kossuth emlékkaputól induló és a város ’48-as emlékhelyeit körbejáró március 

14-én tartott fáklyás megemlékezésünkre ismét sokan eljöttek. Jó érzés, hogy az immár 
hagyományosnak mondható felvonulás a város minden oktatási intézményét bevonó 
programmá szélesedett.  

 
2. Április 20-án a Műemléki Világnap alkalmából tartalmas programot szerveztünk. Az 

egyesület 25 éves fennállására közgyűléssel emlékeztünk a Városháza dísztermében. A 
közgyűlést Dr. Ducza Lajos tiszteletbeli elnökünk vezette le. Elsőként Illéssy Ádám, 
regnáló nagykunkapitány kötött emlékszalagot az egyesületi zászlóra, majd Kecze István 
polgármester úr a város, az önkormányzat nevében köszöntötte a jubiláló közösség tagjait. 
Elismerését fejezte ki az elmúlt negyed század során a város fejlődése érdekében közösen 
végzett, tudatos, felelősségteljes értékvédő, értékteremtő munkáért. 
A napirendek sorrendjében az egyesület 25 évének főbb történéseit dr. Ducza Lajos foglalta 
össze. Ezután az alapító tagok köszöntésére került sor. Nagy Lajos alelnök méltatta az 
alapítók tevékenységének fontosságát, majd az emléklapok átadására került sor. A 
közgyűlés (Tatár Zoltán) az elnök beszámolójával folytatódott.  
A napirend Hozzászólások pontjában Karácsonyi György, a Város- és Faluvédők Országos 
Szövetségének választmányi tagja, a debreceni egyesület elnöke és Sas István a jászberényi 
városvédő egyesület képviselője köszöntötte és kívánt további eredményes munkát a kisúji 
városvédőknek. 
Ezután, az egyesület által alapított Gaál Kálmán-díj átadására került sor. (Tatár Zoltán elnök 
és Nagy Lajos alelnök vehette át a díjat.) 
Az Ünnepi közgyűlés műsorában közreműködött Ari Katalin egyesületi tag versmondással, 
Palágyi Imre, a Művészetoktatási Intézmény növendéke gitárjátékával és a 48-as Olvasókör 
Asszonykórusa, akik kunsági népdalcsokor előadásával ragadtatták tapsra és közös 
éneklésre a résztvevőket. 
Az ünnepi közgyűlés zárásaként az egyesület múltját bemutató – a városháza aulájában és 
a Piculás Civilházban látható – fotókiállítást Nagy Gy. Róza elnökségi tag nyitotta meg. A 
jubiláló egyesület tagjairól csoportkép is készült a Városháza előtt. 
Az ünnepséghez kapcsolódó további programok sorában védettségi táblát avattunk a Petőfi 
Óvoda (volt Szeremley ház) falán. Az épület rövid történetét dr. Tóth Albert alapító 
egyesületi tag idézte fel. Az emléktáblát Kecze István polgármester és Ponyokainé Rab 
Judit, a Városi Óvodai Intézmény vezetője leplezte le. 
Az ünnepségsorozat este jó hangulatú baráti vacsorával zárult a Kisúj Étteremben, ahol 
Nagy Gy. Róza elnökségi tag és a törökszentmiklósi társegyesületünk lepett meg bennünket 
egy-egy hatalmas születésnapi tortával. 

 
3. A 26. Városszépítő hét ismét sikeres rendezvény volt. A június 25-29. között megrendezett 

tábor alkalmával 99 táborozó jelentkezett várost szépíteni – óvodástól a nyugdíjasig -, akik 
1515 munkaórában sokféle és értékes munkát végeztek 757.500 forint értékben (500 
Ft/óra).  
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A javítási, parkgondozási, festési munkákon, felül, a vasútállomás, és a Pitypang óvoda 
kerítés festésére, és a Piculás melléképület tetőfelújítására és újrafedése is sor került. A 
hagyományos juttatásokon túl (póló, ebéd) ismét strandolhattak is délutánonként a 
táborozók. A tábor utolsó napján megemlékeztünk a holokauszt kisújszállási áldozatairól. 
Szeretném megköszönni táborvezetőnk Kecze Jánosné és Nagy Gy. Róza munkáját. 
Köszönet illet minden táborban résztvevő gyereket, fiatalt és segítő felnőttet is a 
lelkiismeretes, önzetlen munkáért. 
 

4. A Kulturális Örökség Napjai alkalmából szeptember 14-én a Debreceni Irodalmi 
Múzeummal közösen nagyszabású kiállítást rendeztünk „Világosodj, akár a mécs…” 
címmel, mellyel városunk híres szülöttének, Kiss Tamásnak állítottunk emléket 
születésének 100. évfordulója alkalmából. Családi, iskolai, lelkészi emlékeinek bemutatása, 
gazdag életútjának megismerését szolgálta. Köszönet illeti Szabó Tamás ötletgazdát és 
Nagy Lajos szervezőt a kiállítás létrejöttéért. Több, mint 700 látogatója volt a kiállításnak. 
Elsősorban az általános iskolásokat hozták el lelkes nevelőik, de igen sok volt a felnőtt 
érdeklődő is. A kiállítás anyagának nagy része egyesületünk tulajdonába került. Igény 
esetén szívesen adjuk kölcsön 1-1 kamara kiállítás megrendezéséhez iskoláknak, civil 
szervezeteknek. 
Azért, hogy a városi rendezvényeket ne forgácsoljuk szét, hanem azokat erősítsük, a már 
hagyományossá vált „Időutazás a gémeskút körül” című hagyományőrző 
rendezvényünket, (szeptember 15-én) rendhagyó módon, nem a Pásztorkodás emlékhelyén, 
hanem a Horváth Tanyán rendeztük meg. A karikás csörgető versenyszámunk egyre 
népszerűbb, többen egész évben lelkesen készülnek a megmérettetésre. A programokat 
Kisújszállás Város Önkormányzata és a Nagykun Hagyományőrző Társulás támogatásával 
valósíthattuk meg. 
 

5. Ismét tevékenyen vettünk részt (szeptember 29-30.) az Elszámazottak VII. Találkozóján. 
Egyesületünk vállalta a kirándulás lebonyolítását, bemutattuk a KUMÁNIÁ-t, bejártuk a 
várost, annak külhatárát, a Bogarasi-halom, a Marjalaka, és a Pásztorkodás emlékhelyeket. 
A Göröngyös-tanyai Állami Elemei Népiskola helyének emléktáblával való megjelölése, 
külön színfoltja volt a rendezvénynek. Köszönjük a 82 támogatónak anyagi, természetbeni, 
vagy fizikai munkával nyújtott támogatását, a közel száz főnek a megható avató ünnepségen 
való részvételt, a visszaemlékező szavakat, a közös éneklést. Köszönjük dr. Tóth Albertnek 
a túravezetést. 
A találkozó résztvevőit fotókiállítással köszöntöttük. Helyi és elszármazott barátaink 
képeiből válogattunk, hogy emlékeztessünk az eddigi találkozók legszebb pillanataira, 
hangulatára és hívjunk a következőkre is. 
Részünk volt a református templomban tartott, Kiss Tamásra emlékező irodalmi műsorban 
is. A színvonalas megemlékezés az ötlettől a megvalósításig dr. Kiss Kálmánné érdeme. 
Köszönet illeti egyesületi tagjainkat a szervezésben, a technikai feladatok megoldásában 
való részvételükért. 
 

6. A Piculás Civilház nem állandó nyitva tartással ugyan, de mindig nyitva állt a látogatók 
részére, ha kellett. Ügyeletet szerveztünk a kiállítás megtekinthetősége érdekében és mindig 
volt, aki kinyisson, ha civilek tartottak összejövetelt, vagy egyéb program szerveződött a 
civil házban. Nagy öröm, hogy a Piculás udvarán sikerült kialakítani azt a bográcsozó, 
sütögető helyet, mellyel tovább bővülhet az itt eltölthető kellemes órák száma. Az elmúlt 
évek fejlesztéseinek és munkánk eredményinek köszönhetően, egyre többen veszik igénybe 
a Piculás Civilház szolgáltatásait, családi és egyéb civil rendezvények céljára. A 
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rendezvényekből befolyó bérleti díjak, nagy segítséget jelentenek az üzemeltetési költségek 
finanszírozásában. 

7. A Civilház működtetése ebben az évben is komoly feladat lesz, további „albérlőket” kell 
keresnünk. Ennek érdekében jelentkeztünk: A Szövetség az Életen Át Tartó Tanulásért a 
„NYITOK hálózat a társadalmi befogadásért” című TÁMOP-5.3.9-11/1-2012-0001 
azonosító számú pályázati program keretében „Gesztor szervezetnek”. Sikeres pályázat 
esetén Civil házunk egy része egyfajta tanulási központ lesz, melynek köszönhetően a 
használatért két éven keresztül bérleti díjat kapunk. A pályázat keretén belül megoldódik a 
Piculás állandó nyitva tartása is. 
(A program célja a foglalkoztatottság, az oktatás, az esélyegyenlőség és a szociális 
biztonság területeit illetően ingyenesen biztosítani a rászorulók, a hátrányos helyzetű felnőtt 
korúak és a munkahelyük elvesztésében fenyegetett személyek részére az alapkompetencia 
fejlesztés területén a nem-formális és az informális tanulási lehetőségeket.) 

 
8. A működés feltételeit sikeres pályázatokkal igyekeztünk javítani. Erről részletesen 

olvashattak a közhasznúsági jelentésben. Itt szeretném megköszönni a pályázatok 
előkészítésében és elszámolásában végzett lelkiismeretes munkát, melyet elsősorban Nagy 
Lajos alelnök, Kása Attila titkár, Farkas Éva, egyesületünk pénztárosa és Nagy Gy. Róza 
elnökségi tag végzett. 
 

9. Röviden szeretném ismertetni egyéb, a 2012-es munkatervben szereplő elvégzett 
vállalásainkat: 

 
- elvittük az Ifjúsági Szakosztály tagjait a Dr. Balogh János Tájökológiai Konferenciára; 
- március 31-én megrendeztük a HOVAVÁR környezettisztasági napot - partnereinkkel a 

Horgászokkal és a Vadászokkal - közel 130 fő részvételével; 
- virágosítottunk a vasútállomáson, kaszáltunk a zsidó temetőben, parlagfüvet irtottunk, 

folyamatosan gondoztuk a katona- és pedagógussírokat valamint virágágyásainkat, sőt részt 
vettünk a Virágos Kisújszállásért versenyben is, ahol közösségi kategóriában különdíjat 
nyertünk; 

- részt vettünk a Hungaria Nostra 2012. évi közgyűlésén és a Város- és Faluvédők Szövetsége 
országos találkozóján Kecskeméten; 

- társrendezőként vagy segítőként közreműködtünk más szervezetek rendezvényein: a 
könyvtár szavalóversenyein és a föld napi vetélkedőn, a Horváth tanyán szervezett Kun 
Viadalon, a Művelődési Központ karácsonyi vásárán, a Kivilágos kivirradtig rendezvényt 
pedig Zöld sátor működtetésével gazdagítottuk. Az önkormányzat felkérésére jelentős részt 
vállaltunk a rendezvény lebonyolításában, pénzügyi elszámolásában; 

- önköltséges alapon elkészítettük a 2013. évi városvédő falinaptárt, az elmúl évek 
véleményei alapján Más-Képp. Most már eldönthető, melyik változat tükrözi jobban a mi 
munkánkat. A magam részéről az előző változatot támogatom, melyet a hozzám érkezett 
vélemények is megerősítenek; 

- a 2013-as Nagykun Kalendárium elkészítésében több egyesületi tagunk is közreműködött: 
írt, fotózott, vagy rajzolt; 

- több alkalommal vállalták egyesületünk tagjai idegenvezetőként a város értékeinek 
bemutatását, úgy mit az Országos Kossuth Szövetség népdalköri találkozója alkalmával is; 

- anyagilag támogattuk három helyi kiadvány megjelentetését; 
- a városi kulturális eseményeken, rendezvényeken egyesületünk tagjai érdeklődő 

résztvevők, közreműködők voltak, minden fontos alkalomra elvittük koszorúinkat az 
alapítvánnyal együtt; 
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- frissítettük honlapunkat, gyakran tájékoztattuk munkánkról a város közvéleményét a 
Kisbíróban, a városi TV-ben és honlapon, városvédő barátainkat pedig az Értékmentőben; 
legújabb magjelenésünk a „facebook” is Városvédő és –Szépítő Egyesület néven. Az oldalt 
Szücsné Negy Zita és Klément-Balla Ágnes gondozza; 

- segítjük partnereinket hagyományápoló és más rendezvényeik lebonyolításában 
juttatásokkal, munkával, részvétellel; 

- részt veszünk továbbképzéseken, tevékenykedünk helyi, megyei és régiós civil fórumokon; 
 
10. 2011 év végén egy LEADER típusú pályázatot nyújtottunk be, amely tárgyi eszközparkunk 

további fejlesztésére adott lehetőséget. 2012. júniusi döntés alapján, feladataink ellátásához 
egy ponyvás személygépkocsi-utánfutót (400.000,-) és egy 6x3-as alumínium vázas, 
összecsukható oldalfalas sátort (401.300,-) szereztünk be. A pályázat utófinanszírozott, 
kifizetési kérelmünket időben beadtuk, jelenleg hiánypótlási szakaszban van. Az utánfutó 
hasznosítására kidolgoztuk a bérbeadási feltételeket, tagjaink részére és külső igénybevétel 
esetére is. 

 
11. Több éves kívánságnak eleget téve elkezdődtek az egykötetes Kisújszállás város története 

a legrégibb időktől 2012-ig címet viselő könyv munkálatai. Egyesületi tagjainkból és 
néhány külső szakértőből megalakult a szerkesztőbizottság, melynek elnöki tisztét Dr. Tóth 
Albert tagtársunk vállalta el. A szerkesztői munkálatok várhatóan március hónapban 
befejeződnek. Örömmel számolhatok be arról is, hogy szintén egy LEADER pályázat, 
valamint az önkormányzat, a Nagykun Kisújszállásért Alapítvány, sok lelkes támogató és 
előfizető támogatásának köszönhetően megteremtődött a kiadás pénzügyi fedezete is. A 
könyv kiadását-bemutatását 2013. április 19-én, a Műemléki Világnap alkalmával 
tervezzük. (2000 pld. B5, 2.506.500,-) 

 
12. Az egyesület bevétele a személyi jövedelemadó 1%-os felajánlásából a tavalyihoz képest 

csökkent (288.676,-). Most még aktuális, ezért kérem, hogy 2013. évben se feledkezzenek 
meg az 1% felajánlásáról, barátaikat, ismerőseiket is biztassák erre.  

 
Úgy érezzük, munkánknak nagy eredményei vannak. Ismernek és elismernek bennünket városi, 
megyei, régiós és országos szinten is. Mindannyian tudjuk azonban, hogy nehéz év, nehéz évek 
elé nézünk. A támogatási rendszer teljes átalakulása miatt komoly gondot okoz működésünk, 
felvállalt feladataink maradéktalan megvalósítása. Ezért még nagyobb szükség van az 
egyesületi összefogásra, tagjaink, segítőink önzetlen munkájára. Tekintsük az idei évet is az 
összekovácsolás évének. Ismerjük meg még inkább egymást, a közös munkán túl, baráti 
beszélgetések, főzések, rendezvények szervezésével még összetartóbb csapattá, még sikeresebb 
egyesületté kovácsolódhatunk.  
 
Befejezésül engedjék meg, hogy az elnökség nevében megköszönjem valamennyi egyesületi 
tag önzetlen munkáját, az önkormányzat, a támogató szervezetek és az egyének segítségét.  
 
Köszönöm, hogy meghallgattak. 
 
 
 

Tatár Zoltán 
egyesületi elnök 


